
 

1 

 

 

 ↔ 
 

 

 

Renkum in de uitverkoop!? 
 

Wie bedenkt nou zoiets? Als je het raadsvoorstel over de bestuurlijke toekomst van de 

gemeente Renkum goed leest, dan moet je de conclusie trekken, dat het College van 

mening is, dat er in feite maar één mogelijkheid is: de gemeente Renkum moet aan 

herindeling doen en andere genoemde opties bieden geen oplossing. Ook de te nemen 

besluiten zouden vanaf heden allemaal al gericht moeten zijn op een samengaan van 

onze gemeente met bij voorkeur Wageningen. 

Dit alles vloeit voort uit een Onderzoeksrapport “Bestuurlijke Toekomst Gemeente 

Renkum”, dat op 8 september door een Projectgroep tot stand kwam. Navraag over wie 

er nu in die Projectgroep zitting hebben leert, dat het gaat om: de projectleider Sjoerd 

van der Meer (bestuursadviseur), de projectleden Merel Balduk (bestuursadviseur), 

Peter van der Graaf (senior communicatieadviseur), Ati van Ommeren (concerncontrol-

ler), en projectondersteuner Caroline Otten (PA gemeentesecretaris). De leden van de 

Projectgroep zijn allen als ambtenaar in dienst van de gemeente Renkum. Opvallend 

is, dat het College (geen enkele wethouder uitgezonderd) het onderzoeksrapport 

zonder correcties, aan- of opmerkingen overnam. 

Nu wordt aan de gemeenteraad gevraagd het “Onderzoeksrapport Bestuurlijke Toe-
komst Gemeente Renkum” vast te stellen (1), het advies om te komen tot een 
herindeling op te volgen (2), te werken aan het verbeteren van de organisatie in 
samenhang met het eindperspectief: opheffing van de gemeente Renkum (3). 
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1. 
Ik ben tegen dit voorstel en wijs het af. Ik wil het rapport alleen voor kennisgeving 
aannemen, dus niet vaststellen, want dat betekent, dat je het eens bent met de 
inhoud van het rapport of het voorstel. 
 
2. 

Ja, ik wil wel meewerken aan het verbeteren van de organisatie, maar niet in samen-

hang met het eindperspectief: opheffen van de gemeente Renkum. 

3. 
Opheffing van de gemeente Renkum wil ik niet. Waarom zou je niet kijken naar een 
ander ambitieniveau en een andere prioritering, zodat uitvoerbaarheid van beleid te 
overzien valt? 
 

Het huidige Collegeperspectief (een collegeakkoord) “Renkum in bloei” opent op 

pagina 2 met een vergezicht: waar staat Renkum in 2030? Daar staat onder meer, dat 

de gemeente in 2030 zelfstandig en een betrouwbare dienstverlener voor inwoners 

is. Het is op zijn zachtst gezegd hoogst merkwaardig, dat je het ene jaar de raad 

voorhoudt, dat de gemeente Renkum zelfstandig moet blijven en een jaar later met het 

grootste gemak durft te stellen, dat de gemeente Renkum op moet houden te bestaan. 

Hoe ongeloofwaardig maakt dit College zich? 

Zoals eerder door mij gezegd en om gevraagd ontbreekt onderzoek naar gemeenten 

van hetzelfde inwoneraantal of kleiner, zoals Scherpenzeel. Waarom lukt het dit soort 

gemeenten wel om zelfstandig te blijven? 

Door nieuw rijksbeleid kan de financiële positie van de gemeente Renkum sterk verbe-

teren en dan is de prikkel om te fuseren mogelijk van de baan. Enkele jaren geleden 

wilde het kabinet gemeenten verplichten om op te schalen naar grotere inwoner-

aantallen. Daar kwam men al van terug en waarom was dat? Onderzoekingen hebben 

het voorgenomen rijksbeleid totaal onderuitgehaald. Zie die publicaties! 

Eer bestaan diverse onderzoekingen van bijv. VNG Realisatie, van hoogleraar Denters, 

een metastudie van het Sociaal Cultureel Planbureau (SCP). De eindconclusies waren, 

dat gemeentelijke opschaling vrijwel louter alleen negatieve effecten met zich mee-

brengt. In het Onderzoeksrapport voor onze raad worden de negatieve resultaten van 

bevindingen van buiten de gemeente niet besproken of meegenomen. 

Maarten Allers, directeur van het Centrum voor Onderzoek Lagere Overheden 
(COELO) van de Rijksuniversiteit Groningen rapporteerde in 2021: Waarom fuseren 
met buurgemeenten veel nadelen kent. Allers spreekt duidelijke taal. “Het is goed 
onderzocht: gemeentelijke herindeling levert financieel niks op. Het levert complexiteit 
op als je fuseert. Zeker de eerste jaren, maar ook later: hoe groter een gemeente, hoe 
meer overleg, hoe meer ambtenaren enzovoorts. De burgemeester verdient meer en 
ambtenaren gaan meer verdienen. De gemeente wil beter gekwalificeerde mensen nu 
ze groter zijn.” 
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Ik vind het logisch, dat de financiële gevolgen van een herindeling onderzocht moeten 
worden, zodat inzicht gegeven kan worden in zowel de financiële positie van Renkum 
als de financiële levensvatbaarheid van de nieuwe gemeente. En wanneer er sprake 
zou zijn van een herindeling, dan moet je rekening houden met de Wet Arhi waarin 
afspraken zijn vastgelegd hoe in een voorkomende situatie gehandeld moet worden. 

Een van de belangrijkste toetsingen1 voor een gemeentelijke herindeling is het na-
gaan van draagvlak onder de bevolking. Ik vind, dat inwoners t.z.t. als het aan de orde 
mocht zijn middels een stempas in de gelegenheid 
worden gesteld aan te geven aan welke variant van 
herindeling men de voorkeur geeft. Het moment van 
inwonerraadpleging kan pas plaatsvinden, nadat zowel  
de financiële- als andere  consequenties in een bijsluiter 
helder zijn verwoord. 

Enkele ambtenaren en misschien ook wel collegeleden vragen zich verbaasd af waar 
nu ineens het uit elkaar willen trekken van dorpen, zoals door de VVD geopperd, 
vandaan komt. Als je je niet in de historie of de cultuur van onze bevolking verdiept 
dan mis je echt belangrijke achtergrondinformatie. 

Het is niet voor het eerst, dat het gemeentebestuur spreekt over herindeling. Jaren 
geleden struikelde de raad over het opsplitsen van de gemeente. Wat toen ook speelde 
was het sterke gevoelen, dat het dorp Renkum zich achtergesteld voelde t.o.v. het dorp 
Oosterbeek. De arbeiders aan de ene kant en het elitaire volk aan de andere kant. Zo 
klonk een en ander toen.  

En ja, het dorp Renkum kon van oudsher goed overweg met Wageningen, veel huwe-
lijken werden gesloten door mensen uit die woonplaatsen. Ook Heteren was in trek, 
vroeger hoorde zelfs een stukje van Heteren bij onze gemeente. Geen wonder dat met 
name in het Renkumse gedacht werd: Oosterbeek naar Arnhem, Renkum naar 
Wageningen en we nemen de N225 bij Kievitsdel als grens. 

Echter, tijden zijn veranderd, de dorpen zijn naar elkaar toe gegroeid en het sentiment 
is grotendeels verdwenen, maar de splitsingsgedachte duikt door de VVD weer de kop 
op met als neveneffect risico op onderbuikgevoelens of restsentimenten van vroeger. 
Splitsing is natuurlijk makkelijk te bereiken: je hoeft simpel gezegd alleen maar de 
gemeentegrenzen te verleggen, de collegeleden en alle ambtenaren kunnen opstap-

 
1  

Iedere gemeentelijke herindeling is uniek. Per geval is er een afweging nodig op basis 
van de lokale en regionale omstandigheden, ontwikkelingen en context. Het kabinet 
beoordeelt in ieder geval de volgende 4 punten: 

• draagvlak; 
• bestuurskracht; 
• interne samenhang en nabijheid van bestuur; 
• regionale samenhang. 
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pen. Weg met Renkum als Airbornegemeente, weg met de kunstenaarsgemeente, weg 
met de Renkumse canon? 
 
Door herindelingen - al of niet door splitsing  - neemt het aantal gemeenten al jaren 

af. De economische, politieke en sociale effecten hiervan worden slechts beperkt 

begrepen. De Renkumse overheid zou voorzichtiger moeten zijn met herindelingen 

totdat duidelijker is wat de effecten van herindeling op lokale gemeenschappen zijn. 

Niet voor niets wijst de hedendaagse bekende Amerikaanse politicoloog James Scott 

al op het feit, dat  een eenzijdige visie op lokale gemeenschappen - of in dit geval een 

gemeente - tot schadelijke bijeffecten kan leiden. Ik zou zeggen laten we in ieder geval 

voorlopig wegblijven van de waan van de dag en het ambtelijk voorbereide voorstel 

op dit moment aan de kant schuiven. 

Eerst wachten op de uitkomst van het financiële beleid van het nieuwe kabinet, zodat 

we weten wat dit voor onze gemeente kan betekenen. Niet over inwoners walsen, maar 

rekening houden met wat er leeft. Insteken op ons vergezicht: Renkum blijft zelfstandig 

om van daaruit antwoorden te vinden om te achterhalen wat nodig is om zelfstandig 

te kunnen blijven. We wonen in een prachtige gemeente met goede voorzieningen en 

dat moet je niet willen verkwanselen! 

John Bartels, gemeenteraadslid van Renkum, Renkum parel van de Zuid-Veluwezoom.       

20 november 2023 

 

 

 
 

Inspraak zonder inzicht leidt tot een uitspraak 
zonder uitzicht! 


